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حواشی پرونده بازداشت های اخیر فعالان 
محیط زیست ادامه دارد

نامه به رئیس جمهوری و جلسه مجلس 
با اطلاعات سپاه

شهروند| حاشیه ها و پیگیری های بازداشت اخیر 
تعدادی از فعالان محیط زیست همچنان ادامه دارد 
و هر روز وارد مرحله جدیدی می شــود؛ حالا آنطور 
که خبر می رســد، تعداد زیادی از جامعه شناسان 
و فعالان اجتماعی در این بــاره به رئیس جمهوری 
نامه نوشته اند؛ اعضای فراکسیون محیط زیست با 
خانواده های افراد بازداشتی دیدار کرده و با مسئولان 
اطلاعات ســپاه درمورد پرونده بازداشــت فعالان 
محیط زیست و درگذشــت یک استاد دانشگاه این 

حوزه در زندان جلسه برگزار کرده اند. 
بهروز بنیادی، عضو فراکســیون محیط زیست 
مجلس درباره جلســه اخیر اعضای این فراکسیون 
با خانواده فعالان محیط زیســت بازداشت شــده و 
کارشناســان، نســبت به تکرار حوادث پیش آمده 
برای دیگر فعالان محیط زیست ابراز نگرانی کرده و 
با بیان این که تجهیزات فعالان محیط زیست امکان 
اســتفاده در عملیات اطلاعاتــی را ندارند، از گلایه 
بعضی خانواده ها نســبت به بی اطلاعــی از وضع 

بازداشت شدگان خبر داده است. 
او گفته است: »فراکسیون محیط زیست پس از 
جلسه ای که با مسئولان قوه قضائیه، وزارت اطلاعات، 
سازمان محیط زیست و اطلاعات سپاه برگزار کرد، 
درجلسه ای دیگر ادامه مباحث روز گذشته را مورد 
بررســی قرار داد و پس از اتمام این جلسه، به  همراه 
تعدادی از اعضای فراکسیون محیط زیست در یک 
نشست دیگر میزبان جمعی از خانواده های فعالان 
محیط زیست بازداشت  شــده و جمعی از اساتید و 

کارشناسان این حوزه بودیم.« 
به  گزارش ایلنا،  نماینده اصلاح طلب مردم کاشمر 
در مجلس درباره ابزار و روش های مورد استفاده در 
این حوزه هم توضیحاتی داد: »در این جلسه درباره 
دوربین های مورد اســتفاده توســط فعالان حوزه 
محیط زیست توضیحاتی ارایه شد که بر این اساس، 
گفته شد این دوربین های تله متری مجهز به سنسور 
گرما و حرکتی هستند و با عبور هر جانداری، فعال 
شــده و تصاویر را ثبت می کنند. جالب آن که این 
دوربین ها چندان پیشــرفته نبوده و داخل کشور 
با قیمت حدود یک میلیون تومــان خریدوفروش 

می شوند و برد آن نیز حدود ۵ تا ۶متر است.« 
نامه سرگشاده

دیروز تعدادی از دانشگاهیان و فعالان مدنی هم 
به رئیس جمهوری درباره فوت کاووس سیدامامی 
در زندان اوین نامه نوشــتند. در متن این نامه آمده 
اســت: »مطمئنا جنابعالی در جریــان خبر فوت 
دکتر کاووس سیدامامی، استاد خوشنام دانشگاه 
امام صادق قرار گرفته اید که در زندان به دلایلی که 
هنوز نامکشوف مانده است، جان به حضرت احدیت 
تسلیم کرد. به قرار اخبار منتشره، ظاهرا ایشان به 
اتهام عجیب جاسوسی در امور زیست محیطی، به 
تصمیم مرجع قضائی تحت قرار بازداشت در زندان 
بود. قطع نظر از موضوعات قضائی مربوط به بازداشت 
دکتر کاووس سیدامامی، ما هم اینک با این پرسش 
بزرگ، مهم و اساسی روبه رو هستیم که چرا و چگونه 
کسی که در سن ۶4ســالگی »زنده« روانه زندان 
می شود، بعد از حدود دوهفته در زندان جان سپرده 
و جسد او از زندان خارج می شود؟ خانواده، دوستان، 
دانشجویان و همکاران او چگونه با این خبر هولناک 
و مبهم باید روبه رو شــوند؟ مسئولیت محافظت از 
جان یک زندانی در زندان برعهده کیســت؟« در 
ادامه این نامه آمده اســت: »ما امضاکنندگان این 
نامه، به عنوان جمعی از دانشگاهیان و پژوهشگران 
از شما به  حکم سوگندی که یاد کرده اید، وظایفی 
که برعهده داریــد و عهدی که با منشــور حقوق 
شهروندی با ملت مستحکم کرده اید و نیز با یادآوری 
انسانیت و مسئولیت تان، قویا می خواهیم با استفاده 
از همه  اختیارات قانونی خود و روابطی که با قوای 
مقننه و قضائیه  کشور دارید، به حکم عهدی که با 
منشور حقوق شهروندی با ملت مستحکم کردید؛ با 
یادآوری انسانیت و مسئولیت، قویا خواستار آنیم که 
جنابعالی با استفاده از همه اختیارات قانونی خود و 
روابطی که با قوای مقننه و قضائیه کشور دارید، با 
تشکیل یک گروه تحقیق مســئول و متعهد برای 
ابهام زدایی از واقعه هولناک فوت دکتر سیدامامی در 
زندان به فوریت هر اقدام لازم را به انجام رسانید و در 
اسرع وقت گزارش کامل بررسی ها را به اطلاع مردم 

برسانید.« 
جلسه با اطلاعات سپاه 

دیروز یک عضو فراکســیون امید مجلس هم با 
تشریح جلسه فراکسیون محیط زیست با مسئولان 
اطلاعات ســپاه به طرح پرسشــی دربــاره تعدد 
خودکشــی زندانیان از دی ماه تاکنــون پرداخت. 
احمد مازنی با اشاره به برگزاری جلسه صبح دیروز 
فراکسیون محیط زیست مجلس با برخی مسئولان 
امنیتی، اطلاعاتــی و قضائی گفت: »ما براســاس 
اعتقادات دینی، قانون اساســی و قوانین و مقررات 
موضوعه بر این باوریم که باید درکنار رعایت مسائل 
امنیتی، این مهم نیز مورد توجه باشد و احیانا نباید 
حقوق شهروندی مورد غفلت قرار گیرد. یکی از این 
حقوق شهروندی آن اســت که مردم حق دارند در 
جریان مسائل امنیتی قرار بگیرند. این مسائل امنیتی 
چه مربوط به عوامل تروریستی باشد، چه جاسوسی 
و چه هر بحثی دیگر، باید مورد اطلاع رسانی شفاف 
قرار گیرند تا اعتماد جامعه بــه حاکمیت افزایش 
یابد.« او ادامه داد: »مــا در این مدت، حدود 4 مورد 
خودکشی داشتیم که البته دلایل بازداشت این افراد 
متفاوت بوده اما آنچه مسلم اســت، زندان و محل 
بازداشت باید برای متهمان امن باشد و نباید شاهد 
تکرار این اتفاقات باشیم و اگر کسی مرتکب قصوری 

شده، باید برابر قانون با او برخورد شود.« 

شهروند|  تا یک ماه دیگر ریزگردهای داخلی می روند 
و نوبت خارجی ها می رســد. رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست می گوید؛ اگر با همین فرمان پیش بروند، 
دســت کم تا سه ســال دیگر جلوی غبارهای داخلی 
خوزســتان را خواهند گرفت. هفته های آخر امسال را 
اگر کنار بگذاریم، مسئولان دست کم 7 ماه وقت دارند تا 
زمین های خشکیده را مرطوب نگه دارند بلکه  سال دیگر 
غبار های خودی سد راه زندگی در خوزستان نشود. این 
کار نیازمند ۶00 میلیارد تومان اعتباری است که رئیس 
مجلس هم تأکید کرده باید تأمین شــود، در غیراین 
صورت در 4ماه آینده غبارهای داخلی و خارجی دست 
به دست هم می دهند و »همه کشــور گرفتار بحرانی 
گسترده خواهد شد«. امام جمعه موقت خوزستان اما 
می گوید؛ نباید گول حقابه های موقتی و نهال کاری را 
خورد و تنها راه حل مشکل ریزگردها »برگرداندن آب 

منتقل شده خوزستان« است.
ایــن روزها نماینــدگان مجلس و دولت جلســات 
مختلفــی برگــزار کرده انــد که موضوعــش بحران 
ریزگردهای استان خوزستان بوده؛ پدیده ای که براساس 
بحث های این جلســات اگرچه »مردم سال هاست با 
مصایبش دست وپنجه نرم می کنند« اما »خیلی سریع 
و در کوتاه مدت جمع نمی شــود.« با این حال، عیسی 
کلانتری، رئیس سازمان حفاظت محیط زیست و معاون 
رئیس جمهوری می گوید؛ با توجه به اقدامات انجام شده 
درباره نهال کاری، کانال کشی و تخصیص حقابه ها، این 
امیدواری وجود دارد که »منشأ ریزگردهای داخلی در 

طول ۲ تا 3 سال آینده حل شود.«
مقابله با ریزگرد داخلی، حقابه می خواهد

ریزگردهایی که به ســیاق 1۵ ســال گذشــته در 
هفته های اخیر در خوزستان فعال شده و همین دیروز 
پیش بینی شــد که دامن ایلام و لرستان را هم خواهد 
گرفــت، از کانون های داخلی برمی آیــد، از زمین های 
خشکیده داخل مرز های کشور. هرچند در این زمستان 
چندباری این اظهارنظر از ســوی دســتگاه ها عنوان 
شد که منشأ غبارهای خوزســتان که وضع اضطرار در 
این اســتان ایجاد کرده، خارجی اســت. تأکید بعضی 
مسئولان به این که ســهم کانون های داخلی بین 10 
تا ۲0 درصد اســت، موضوعی بود که رئیس ســازمان 
حفاظت محیط زیســت در آغاز سخنانش در نشست 
ویژه رسیدگی به ریزگردهای خوزســتان به آن اشاره 
کرد: »در فصل زمســتان و پاییز عمده منشأ و کانون 
ریزگردها داخلی است و در فصل بهار و تابستان منشأ 
خارجی است. ریزگرد بالای 10میکرون اصلا نمی تواند 
منشأ خارجی داشته باشد، چراکه حداکثر ۵0کیلومتر 

می تواند در هوا راه برود.«
او با گفتن ایــن موارد، ادامــه داد: »ریزگردها و گرد 
غبارها عمدتا منشــأ داخلی دارند. اندازه آنها هم غالبا 
بالای ۲/۵میکرون و بالای 10میکرون اســت. بنابراین 
مقرر شــد تا حقابه لازم برای  ترکــردن مناطقی که 
ریزگرد ها از آن جا بلند می شود، تأمین و تخصیص داده 
شود که منتهی برای امسال جواب نمی دهد و حداقل 
7 تا 8مــاه کار دارد.« به گفته کلانتری، حقابه تالاب ها 
و مناطقی از استان خوزستان که باید به آن بازگردانده 
شــود، محاســبه شــده که حدود چهارونیم  میلیارد 

مترمکعب است و باید تخصیص داده شود.
کلانتری در ادامه گفته هــای خود با تأکید بر این که 
مسئولان از هم اکنون 7ماه وقت دارند، گفت: »متولیان 
از حالا باید بدانند برای امسال اگر ۶00 میلیارد تومان 
هم اختصاص دهند، همین حــالا نمی توانند کاری را 
انجام دهند. برای  سال بعد، 7ماه وقت دارند. منطقی این 
است که تحمل کنیم برای  سال آینده به آسان ترین وجه 

ممکن یعنی مرطوب سازی کنیم.«
او مسأله مهمتر را بحرانی دانست که پیش روی کشور 
است: »بحران گســترده ای در 4ماه آینده ای خواهیم 
داشت و همه کشور گرفتار می شود و برنامه های نرمال 
خود را نمی توانیم دنبال کنیم. بنابراین وزارت کشاورزی 
حداقل باید یک میلیون هکتار کشت بهاره خود را در کل 
کشور کاهش دهد تا بتوانیم بحران را در کل کشور حل 
کنیم. باید به کشاورزان خسارت بدهیم و مابه التفاوت 
تولید را وارد کنیم و مسأله فقط ریزگرد نیست و اگر به 
دنبال حل جدی بحران هستیم، در  سال زراعی موجود 
نمی توان در خوزستان کشت نرمال را داشت. این انتظار 
را باید داشته باشیم که کشت بهاره و تابستانه آنها مختل 
می شود.«معاون رئیس جمهوری با بیان این که بعضی 
اقدامات آغاز شــده، گفت: »امیدواریم طی ۲ تا 3 سال 
آینده منشأ ریزگردهای داخلی حل شود.« در این جلسه 
نه فقط کلانتری بلکه وزیر جهاد کشاورزی هم با اشاره 

به نهال کاری ها به این عدد اشاره کرد: »نهال کاری پس 
از 3 سال جواب می دهد.«

»گول نمی خوریم، فقط آب ها را برگردانید«
»مردم گول شعارها را نمی خورند و خوب می دانند که 
تنها راه حل مشکل ریزگردها، برگرداندن آب منتقل شده 
خوزستان به سایر مناطق است.« این سخنان محسن 
حیدری، امام جمعه موقــت اهواز در خطبه های دیروز 
بود. او که بشدت از نهال کاری ها انتقاد می کرد، در جمع 
نمازگزاران اهوازی توضیح داد که گردوغبار از وقتی در 
خوزستان آغاز شد که آب هایش را منتقل کردند: »این 
صرفا حرف من در نماز جمعه نیست، همه کارشناس ها 
هم معتقد به همین امر هســتند. 10 تا 1۵ سال پیش 
خبری از این ریزگردها نبود و همه می دانند. وقتی آب ها 
را منتقل کردند و زمین ها، مراتع، اراضی کشــاورزی و 
تالاب ها خشکیده شد، منبع ریزگردها فعال شد و مردم 
را به این روزگار انداخت. برای همین است که باید آب را 
به خوزستان برگرداند اما نه به شکلی نمایشی که یک ماه 
آب بدهنــد و بعد دوباره انتقال آن آغاز شــود. باید آب 
همان طوری که خداوند مقدر کرده است، جاری باشد.«

او با بیان این موارد از »دولت و وزارت نیرو« گله کرد 
که چرا برخلاف سیر طبیعی و الهی، آب را به بهانه شرب 
اما بــرای مصارف دیگر مثل فضای ســبز، کارخانه ها، 
ذوب آهن و کشاورزی منتقل کرده اند؛ کاری که »غلط 
و خلاف قانون و شرع و انصاف اســت.« نماینده مردم 
خوزســتان در مجلس ادامه داد: »مردم خوزســتان 
خواســتار مقابله جدی با پدیــده ریزگردها به صورت 
اصولی و نه به صورت آب نباتی و نهال کاری هســتند. 
نهال کاری مبارزه اصولی با ریزگردها نیست. اگر خیلی 
هم امید داشته باشیم و سالی ۵0هکتار از این 3۵0 هزار 
عرصه بیابانی را نهال کاری کنند، مردم باید 70 ســال 
منتظر باشــند. کدام مردم حکیمی ایــن گول زدن ها 
را قبول می کننــد. تنها راه حل مشــکل ریزگردهای 
خوزستان برگرداندن آب منتقل خوزستان به جاهای 
دیگر است.«حیدری با اشاره به این که مسأله ریزگردها 
فقط مشکل خوزستان نیست و به کل مملکت ضرر زده، 
گفت: »ریزگردها صرفا با آب حل می شوند ولی دولت 
و وزارت نیرو با وجود این کــه خیلی با آنها در این مورد 
صحبت کرده ایم، گوش نمی دهنــد.« او با گلایه ها از 
شورای عالی امنیت ملی کشور و قوه قضائیه درخواست 
کرد که به این موضوع وارد شوند، چراکه »جرمی درحال 

وقوع است« و این اتفاق »ضداسلام و مردم است.«
حل مشکل چندین ساله در 3سال؟

مشکل غبارهای داخلی که سال هاست خوزستان و 
بسیاری دیگر از نقاط ایران را به خود دچار کرده، چطور 
در 3 ســال ممکن اســت؟ در این باره باید به اقداماتی 
پرداخت که دولت در این مدت برای مقابله با این پدیده 
انجام داده است؛ نهال کاری، احداث کانال، مالچ پاشی و...

برای مهار کانون های گردوغبار خوزســتان اسفند 
 سال گذشــته 300 میلیارد ریال و امســال نیز مبلغ 
100 میلیون دلار بودجه برای کاهش اثرات گردوغبار 
در نظر گرفته شده که براساس گزارش های استانداری 
خوزستان بیشتر از 70 درصد این بودجه ها در حوزه های 
مختلف بــه جهادکشــاورزی، موسســه جهادنصر، 
ســازمان محیط زیســت، زمین شناســی و اداره کل 
هواشناسی خوزســتان اختصاص داده شد و در بخش 
فنی- مهندســی برای کشــیدن تونلی 47متری و با 
عرض ۵0متر حفر هفته پیش افتتاح شــد و در بخش 
بیولوژیکی در  سال گذشته به نهال کاری بیش از ۶ هزار 
هکتار عرصه فوق بحرانی جنوب شــرق اهواز و حدود 
چهار هزار هکتار هم در سال های گذشته انجامید. این 
اقدامات درحالی اســت که  4۲هزار هکتــار از اراضی 
جنوب شــرق اهواز فوق بحرانی است. از سوی دیگر، به 
گفته مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری خوزستان 
تاکنون 1۶ قــرارداد بــرای مهار ریزگردهــا و بحث 
نهال کاری با پیمانکاران محلی بســته شــده و اکنون 
70 درصد سبزینگی نهال در خوزســتان وجود دارد. 
علاوه بر این، امســال حدود ۲0 هزار هکتار نهال کاری 
در استان انجام شده و حدود یک هزار و 900 هکتار هم 
کشت صورت گرفته است. در  سال گذشته هم پنج هزار 
هکتار از زمین های اســتان نهال کاری شده و از تعهد 
30 هزار هکتاری امسال هم حدود 13 هزار هکتار انجام 
شده است. از طرف دیگر، حدود یک هزارمیلیارد ریال 
برای شن های روان تصویب شده که فقط 4۲0 میلیارد 
ریال آن اختصاص داده شــده است. همچنین مصوبه 
ملی برای مهار کانون های ریزگرد 1۲ هزار هکتار بوده 
که تاکنون پنج هزار و ۶00 هکتار مالچ پاشــی صورت 
گرفته است. در کنار این موارد، تثبیت 4۲ هزار هکتار 
از عرصه های بیابانی خوزستان برعهده وزارت کشاورزی 
است که سه هزار و 700 هکتار در هشت منطقه استان 
در  سال 94 و یک هزار و ۲00 هکتار نیز در  سال گذشته 

انجام شده است. به علاوه، پنج هزار هکتار هم در جنوب 
شرق اهواز انجام شده و جمعا میزان کار انجام شده طی 

سال های 94 و 9۵ بیش از 10 هزار هکتار است.
درباره این کــه آیا نهال کاری هــا و اقدامات دیگر در 
سه سال آینده چطور می تواند جلوی غبارهای داخلی را 
بگیرد، ضیاءالدین شعاعي، عضو هیأت علمی پژوهشگاه 
حفاظت خاک و آبخیزداری به »شــهروند« می گوید: 
»در سه سال می توان درباره نهال کاری به نتیجه مثبت 
رسید. وقتی زمین های مستعد به غبار را می کَنیم و در 
آنها نهال می کاریم، همان سال اول جواب را می گیریم. 
نتیجه گرفتن از نهال کاری فقط با مستقر شدن درخت 
میسر نمی شود بلکه خود عملیات نهال کاری هم به نوعی 
به حصول نتیجه کاهش غبــار کمک می کند، چراکه 
کاشت نهال خاک زمینی که مستعد غبار بوده را تثبیت 
کرده و در درازمدت با رشد نهال، سرعت باد هم کاهش 
می یابد.« او با این گفته ها ابــراز امیدواری می کند که 
نهال هایی که کاشته می شود، خیلی زود بر کانون های 

داخلی غبار اثر بگذارد. 
شــعاعی که در بازدید از چند مسیر نهال کاری شده 
خوزستان، شاهد تثبیت خاک در این مناطق بوده، ادامه 
می دهد: »بســیاری از این زمین ها به دلیل نبود بارش 
بسیار مستعد تولید گردوغبار بودند و نکته دیگر این که 
بسیاری از نهال های سبز شــده در این زمین ها حتی 
حاصل کشت نبودند و با وجود بذرهایی که از پیش در 
زمین وجود داشت، تنها با آبیاری های انجام شده رشد 
کردند. از ســوی دیگر با قاطعیت می توان گفت تأثیر 
کلی این روند در زمین های دستکاری شده را باید ظرف 

سال ها ببینیم.«
او که مدیر ملی پیشین مقابله با پدیده گردوغبار در 
سازمان محیط  زیست است، اضافه می کند: »زمینی که 
می خشکد و سرعت باد آستانه هم در آن سقوط می کند، 
به اســتعدادی برای وقوع گردوغبار رسیده است. یکی 
از راه های مقابله با گردوغبار در این زمین، تشــخیص 
علت استمرار خشــکی و چرایی از دست دادن پوشش 
گذشته آن است؛ تالابی، مرتعی و.... این جا برای مقابله 
با کانون های غبار به ویژه در خوزستان، نهال کاری تنها 

یکی از راه حل هاست.«
مدیر پیشــین ملی مقابله با پدیده گردوغبار درباره 
این اظهارنظر که راه اصلی نجات خوزســتان از غبار، 
بازگردانــدن حقابه هاســت، می گوید: »خوزســتان 
به طورکلی از بی آبی رنج می برد و بخشــی از مناطقی 
که به گردوغبار دچار شده است، در گذشته به صورت 
طبیعی آب داشــت. در این میان در بخشی از زمین ها 
به طور طبیعی آبی رها می شد و آبگیری می شدند اما 
آبراهه ها به بخش عمده این چاله ها نمی رســد و تابع 
بارش هــای طبیعی اند. اگرچه از یک دهه گذشــته با 
افت بارش در خوزستان بسیاری از چاله ها آب نگرفته 
و خشک شده اند اما این اظهارنظر در کلان درست است؛ 
یعنی اگر به تالاب های اصلی به عنوان منشأ گردوغبار 
نگاه کنیم، راهکار اساسی برای از بین رفتن غبار، دادن 

حقابه این تالاب هاست.«
وزارت نیرو زودتر حقابه بدهد

علــی لاریجانــی در نشســت ویژه رســیدگی به 
ریزگردهای خوزســتان که در آن علاوه بر رؤســای 
ســازمان های و برنامــه و بودجــه، وزرای نیرو، جهاد 
کشاورزی و تعدادی از اعضای هیأت رئیسه مجلس هم 
حضور داشتند، گفت: »وزارت نیرو سریع تر حقابه محیط 
زیستی خوزستان را تخصیص دهد.« او با اشاره به این که 
مســأله ریزگردها در استان خوزستان پیچیده تر شده 
است، به سخن رئیس ســازمان محیط  زیست درباره 
اختصاص ۶00 میلیون متر مکعب آب اشاره کرد و گفت: 
»مرطوب سازی باید با ســرعت بیشتری انجام شود تا 
مشکل مردم حل شود. وزارت نیرو حقابه محیط زیستی 
را کامل اختصاص دهد تا مرطوب سازی کامل تری انجام 
شود. منابع آبی در کشور کم است و جهاد کشاورزی هم 
باید مصرف بهینه را رعایت کند تا نتایج بهتری حاصل 
 شود.«او با بیان این که »مسأله رسیدگی به ریزگردهای 
خوزستان باید سرعت یابد«، ادامه داد: »سازمان محیط  
زیست باید فکری به حال خوزستان، ایلام، سیستان و 
بلوچستان و سایر استان های درگیر کند و برای هرکدام 
برنامه و مدلی خاص داشته باشد.«رضا اردکانیان، وزیر 
نیرو هم در این جلســه با بیان این که 34۵ هزار هکتار 
منبع تولید ریزگرد داخلی در خوزستان داریم و پاییز 
و زمستان گریبانگیر می شوند، گفت: »نیازمند حداقل 
امکانات برای پایش این موضوع هستیم، سازمان برنامه 
حمایت کند تا مرکز مختصــری ایجاد و پایش مرتبی 

انجام شود.«

گزارش »شهروند« از روند زمانی و فعالیت هایی که باید طی شود تا گردوغبار از خوزستان برود گزارش

وقت خداحافظی غبار
  رئیس سازمان حفاظت محیط زیست: مقابله با ریزگرد آغاز شده و امیدواریم طی ۲ تا 3 سال آینده منشاء ریزگردهای داخلی حل شود

  عضو هیأت علمی پژوهشگاه حفاظت خاک و آبخیزداری در گفت وگو با »شهروند«: نهال کاری تنها راه حل مقابله با غبار نیست اما می توان 
امیدوار بود که تا 3 سال آینده بر زمین های مستعد غبار تأثیر بگذارد

خبر

مدیرعامل سازمان بیمه سلامت: 

بیمه رایگان هیچ نیازمندی قطع نمی شود
ایســنا| »بیمه رایگان هیــچ نیازمندی قطع 
نمی شود.« این را مدیرعامل سازمان بیمه سلامت 
اعلام کرد و درباره احتمال قطع بیمه سلامت رایگان 
در صورت کاهش بودجه توضیــح داد: »بیمه افراد 
متمکن به تدریج قطع می شود.« طاهر موهبتی با 
بیان این که 41 میلیون بیمه شده سلامت در کشور 
وجود دارد که 9 میلیــون و 800 هزار نفر آنها تحت 
پوشش بیمه رایگان هستند، ادامه داد: »پنج صندوق 
کارکنان دولت، سایر اقشار، بیمه روستاییان و عشایر، 
بیمه همگانی ســلامت و بیمه ســلامت ایرانیان 
زیرمجموعه بیمه ســلامت قرار دارند.« موهبتی با 
بیان این که دفترچه بیمه سلامت رایگان فقط قابل 
استفاده در مراکزدرمانی و تشخیصی دولتی است، 
گفت: »این بیمه برای افراد بی بضاعت است و قطعا 
افراد بی بضاعت توان مالی بــرای مراجعه به بخش 
خصوصی ندارند و کسی که پول دارد و می خواهد به 
بخش خصوصی مراجعه کند، بیمه سلامت رایگان 
نیاز ندارد و اصلا سراغ این بیمه نمی آید. پس طبیعی 
اســت افرادی که توان مالی نداشته، تحت پوشش 
بیمه سلامت رایگان قرار گیرند و این افراد عمدتا از 
مراکز دولتی استفاده می کنند.« او ادامه داد: »تنها در 
بخش سرپایی در برخی استان ها که ظرفیت دولتی 
کفاف مراجعه بیماران را نمی دهد، امکان اســتفاده 
از دفترچه بیمه سلامت رایگان در مراکز خصوصی 
فراهم شده که دو اســتان سیستان وبلوچستان و 
کرمانشاه این شرایط را دارند که در کرمانشاه با توجه 
به بحث زلزله و افزایش مراجعات این امکان فراهم 

شده است.«
مدیرعامــل ســازمان بیمــه ســلامت درباره 
پذیرش نشــدن دفترچه بیمه ســلامت رایگان در 
برخی مراکــز دولتی هم توضیح هایــی داد: »هیچ 
مرکز دولتی طرف قراردادی نمی تواند دفترچه بیمه 
سلامت رایگان را پذیرش نکند و نپذیرفتن آن تخلف 
آشکاری است که باید توســط مردم به ما گزارش 
شــود.« موهبتی در ادامه درباره عــدد بدهی های 
سازمان بیمه ســلامت به بیمارستان ها هم گفت: 
»براســاس پیش بینی گزارش رسمی هیأت مدیره 
سازمان تا پایان امسال رقم بدهی سازمان به 8هزار تا 
9هزار میلیارد تومان خواهد رسید.« او با اشاره به آمار 
مرکز آمار ایران مبنی بر وجود حدود هشت میلیون 
نفر بیمه نشده در کشور گفت: »به اعتقاد ما حدود ۶ 
تا ۶.۵ میلیون نفر در کشور هستند که فاقد هرگونه 

بیمه هستند.«

شهروند| شــهردار تهران با گذشــت بیشــتر از یک ماه از ارایه گزارش 
100روزه تحویــل و تحول درباره وضعیت شــهرداري تهران مســتندات 
بعضي تخلفات مدیریت شهري گذشته را به دادســتان تهران ارسال کرد. 
محمدعلی نجفی در حساب شخصی خود در توییتر نوشت: »در نامه هایی 
به دادستان محترم تهران و معاون ایشان، مستندات برخی تخلفات و موارد 
مبهم در عملکرد مدیریت  شهری گذشته را اعلام کرده ایم و این روند را برای 
شفافیت و مقابله با فساد ادامه خواهیم داد.« او روزهاي پایاني دي ماه امسال 
در صحن شوراي شهر تهران از تخلفات گسترده مدیریت شهري سابق پرده 
برداشت، اگرچه پیش از آن شایعه شده بود که او از سوي نهادي مختلف براي 
افشانکردن تخلفات محمدباقر قالیباف تخت فشار است. نجفي در گزارش 
خود به قراردادهاي میلیاردي اشاره کرد که با نهادهاي نظامي و غیرنظامي 
منعقد شده است. البته حرف هاي شهرداري به ویژه درباره قرارداد مطالعاتي 
یک میلیاردي با فردي در ناجا که ارزش آن 10میلیون تومان بود، مدتي براي 

او دردسرساز شد و نیروي انتظامي از شهرداري تهران شکایت کرد. اگرچه 
هفته گذشته، این شکایت پس گرفته شد. شــهردار تهران بعد از آن ماجرا 
چندین بار توضیح داد که قرارداد میلیاردي ربطي به نیروي انتظامي نداشته 
است. نجفي در جلســه گزارش 100روزه درباره املاک واگذارشده به این 
نهادها هم از دستگاه هاي اجرایي، نهادهاي نظامي و انتظامي و ارگان هایي نام 
برد که به عنوان خیریه و غیرانتفاعي از شهرداري املاک دریافت کرده اند: »ما 
در وهله اول مسأله را به آن نهاد ابلاغ مي کنیم که ملک را برگردانند و به نوعي 
از نظر مالي تسویه حساب کنند، اگر زیر بار نروند، حتما اقدام قضائي مي کنیم. 
درباره اردوگاه شهرداري که به صورت موقت در اختیار یک نهاد نظامي است، 
به بالاترین مرجع آن نهاد نامه نوشتم، اگر ایشان ترتیب اثر ندهند، از طریق 
دادســتان نظامي، اقدام خواهم کرد.« خیانت در صندوق ذخیره کارکنان 
شهرداری موضوع دیگري بود که شــهردار تهران درباره آن توضیحاتي داد؛ 
صندوقي که مي بایســت هر ماه 3 درصد از حقوق کارکنان و 3 درصد هم از 

منابع شهرداري براي سرمایه گذاري جمع مي شد اما در طول مدیریت شهري 
گذشته هیچ گزارشي از آن داده نشد: »قرار بوده است این صندوق در بورس 
و مسائل اقتصادی سرمایه گذاری هایی بکند. همچنین از این رقم 70 درصد 
در پروژه ای تحت عنوان »سارینا کیش« سرمایه گذاری شده است که در آن 
فساد مالی وجود داشت و با فشاری که آوردیم، بخشی از پول را برگرداندند که 
در این کار واقعا یک کار خیانت آمیز در صندوق ذخیره کارکنان صورت گرفته 
است.« حسابرسي نشدن بیش از ۵0 درصد دارایی های شهرداری و استخدام 

13هزارنفر در آســتانه انتخابات در شهرداري از 
دیگر مواردي بود که نجفي درباره آن حرف هایي 
داشت. او البته خیلي تمایل نداشت نامي از افراد یا 
دستگاه هاي متخلف نام ببرد اما این را هم گفت 
که تاکنون هیچ یک از تخلفــات به قوه قضائیه 
ارسال نشده است: »در 4 یا ۵ مورد درحال تهیه 
و ارسال گزارش هایی درباره تخلفات انجام شده به 
قوه قضائیه هستیم.« حالا گزارش هاي شهرداري 
از تخلفات آماده شــده است و روي میز دستگاه 
قضائي اســت تا آنطــور که اژه اي ســخنگوي 

قوه قضائیه گفته بود، به آنها رسیدگي شود. 
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آگهی ابلاغ وقت رسیدگی
آگهی ابلاغ وقت رسیدگی ودادخواست وضمائم به آقای /خانم محمد رسول ناصری کریموند فرزند عین اله
خواهان صندوق کار آفرین امید استان چ وب با مدیریت آقای علی اصغر نوراله زاده وبا وکالت آقای داریوش 
خدادادی دادخواستی به طرفیت خوانده آقای محمد رسول ناصری کریموند فرزند عین اله به خواسته مطالبه 
وجه چک به مبلغ 7۵0/000/000 ریال ومطالبه خسارات دادرسی ومطالبه خسارت تاخیر تادیه مطرح که به 
این شعبه ارجاع وبه شماره پرونده کلاسه 9۶09983810700394 شعبه 7دادگاه عمومی حقوقی شهرستان 
شهرکرد ثبت ووقت رسیدگی مورخ 1397/01/۲0 ساعت 11/30 تعیین که حسب دستور دادگاه طبق موضوع 
ماده 73 قانون آئین دادرسی مدنی به علت مجهول المکان بودن خوانده ودرخواست خواهان مراتب یک نوبت 
در یکی از جراید کثیر الانتشار آگهی می گرددتا خوانده ظرف یک ماه پس از تاریخ انتشار آگهی به دفتر 
دادگاه مراجعه وضمن اعلام نشانی کامل خود ،نسخه ثانی دادخواست وضمائم را دریافت ودر وقت مقرر فوق 

جهت رسیدگی در دادگاه حاضر گردد.
   مدیر دفتر دادگاه حقوقی شعبه ۷دادگاه عمومی حقوقی شهرستان شهرکرد _ امانی

ساری – علی جعفری گرجی
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان در نشست 
با خبرنگاران فعال رســانه های گروهی اســتان از ثبت 
7۲3 هزار تماس بــا مرکز فوریت های پلیســی 110 
ده ماهه گذشــته خبر داد . به گــزارش خبرنگار پایگاه 
خبری پلیس، به منظور آشــنایی شــهروندان با روند 
اجرای ماموریت های پلیس 110 ،جمعی از خبرنگاران 
فعال رســانه های گروهی استان پس از نشستی خبری 
با معاون عملیات فرماندهی انتظامی اســتان از بخش 
های مختلف مرکــز تجمیع خطوط مرکــز فوریتهای 
پلیسی 110 استان بازدید کردند . سرهنگ"ناصرعلی 
صفرپور" در این نشســت ضمن قدردانــی از تعامل و 
همگرایــی خبرنــگاران و اصحاب رســانه های خبری 
اســتان حضور به موقع پلیس در صحنه، ارتقاء خدمات 
رســانی پلیس به مردم ، افزایش رضایتمندی مردم از 
عملکــرد پلیس و پــردازش و پرورش خبــر به منظور 
جلوگیری از ســردرگمی مــردم را از مهمترین اهداف 
اجرای طرح تجمیع خطوط 110 عنــوان کرد . معاون 
عملیات فرماندهی انتظامی اســتان بــا بیان این که در 
اجرای فرایند 110 برنامه های خاصی پیش بینی شده 
است، اظهار داشت: در طرح تجمیع خطوط 110 شاهد 
کاهش نیروی انسانی و افزایش کمی و کیفی ماموریت 
ها بوده ایم . سرهنگ صفرپور بهره وری سازمانی، صرفه 
جویی در هزینه ها، هدایت ســتادی و دقت در تصمیم 
گیری های فرماندهــی را از دیگر مزایــای اجرای این 
طرح برشــمرد و گفت: طرح تجمیع خطوط 110پس 
از اجرای مراحل اولیه به عنوان مرکز پایلوت کشــور در 
استان مازندران به اجرا در آمده است و در حال حاضر ۵ 
شهر بزرگ استان از جمله ساری، قائم شهر، آمل، بابل 
و چالوس تحت پوشــش این طرح قرار گرفته اند . وی با 
اشــاره به راه اندازی سیستم مانیتورینگ استان و فعال 
شدن دوربین های نظارتی، ترافیکی و پلاک خوان پس 
از اجرای این طرح، گفت: در طرح تجمیع پلیس 110 از 
ابتدای سال جاری تاکنون با پایش تصویری انجام شده 
910 دســتگاه خودروی دارای دستور توقیف از مراجع 
قضائی توســط ماموران متوقف شد که از این تعداد 37 
دستگاه خودرو سرقتی بوده اســت . سرهنگ صفرپور 
با اشــاره به لزوم آگاهســازی و فرهنگ سازی عمومی 
برای تفکیک ماموریت های فوریتی و غیر فوریتی برای 
مردم اظهار داشت: در این زمینه اقدمات خاصی باید از 
سوی رسانه ها صورت گیرد. معاون عملیات فرماندهی 
انتظامی اســتان با اشــاره به کاهش چشمگیر جرائم با 
راه انــدازی مرکز تجمیع در اســتان، گفت: در ده ماهه 
گذشــته 7۲3هزار تماس با مرکــز فوریت های پلیس 
گرفته شــده که از این تعداد 3۶۵هزار تماس عملیاتی 
بوده و 3۵7هزار تمــاس بالغ بر 30در صــد به منظور 
دریافت راهنمایی و مشاوره از پلیس بوده است . صفرپور 
در خاتمه با اشــاره به راه اندازی سیستم پیامکی 110 
برای ثبت انتقادات، پیشــنهادات از پلیس گفت:در ده 
ماهه گذشته بالغ بر 9هزار و 480 پیامک بمنظور اعلام 

رضایت مردم از پلیس به ثبت رسیده است .

ثبت بیش از ۷۲6 هزار تماس با مرکز 
فوریت های پلیسی 110 در مازندران

استان

  شعاعی، عضو هیأت علمی پژوهشــگاه حفاظت خاک و آبخیزداری در گفت و گو با 
شهروند«: اگر به تالاب های اصلی به عنوان منشأ گرد و غبار نگاه کنیم، راهکار اساسی 

برای از بین رفتن غبار، دادن حقابه این تالاب هاست

  لاریجانی، رئیس مجلس: وزارت نیرو ســریع تر حقابه محیط زیســتی خوزستان را 
تخصیص دهد

  سازمان محیط زیست باید فکری به حال خوزستان، ایلام، سیستان و بلوچستان و سایر 
استان های درگیر بکند و برای هرکدام برنامه و مدلی خاص داشته باشد

  کلانتری، رئیس سازمان حفاظت محیط زیست: در جلسات دولت و نمایندگان مجلس 
مقرر شد حقابه لازم برای ترکردن مناطقی که ریزگرد ها از آن جا بلند می شود، تامین و 

تخصیص داده شود که حداقل هفت تا هشت ماه کار دارد

  حیدری، امام جمعه موقت اهواز: مردم گول شــعارها را نمی خورند و می دانند که تنها 
راه حل مشکل ریزگردها، برگرداندن آب منتقل شده خوزستان است

  نهال کاری مبارزه اصولی با ریزگردها نیست. اگر خیلی هم امید داشته باشیم و سالی ۵0 
هکتار از این 3۵0 هزار عرصه بیابانی را نهال کاری کنند مردم باید ۷0 سال منتظر باشند

  باید آب را به خوزستان برگرداند اما نه به شکل نمایشی که یک ماه آب بدهند و بعد دوباره 
انتقال آن آغاز شود

شهردار تهران خبر داد: 

مستنداتِ تخلفات مدیریت شهری گذشته روي میز دادستان
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